
Oświadczenie złożone 
przez senatora Waldemara Kraskę 

na 16. posiedzeniu Senatu 
w dniu 26 lipca 2012 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Bartosza Arłukowicza 

Szanowny Panie Ministrze! 
Zwrócił się do mojego biura senatorskiego pacjent, który w 2005 r. przeszedł transplantację wątroby. Po 

operacji okazało się, że przeszczepiony narząd pochodził od dawcy anty-HBc dodatniego. Oznacza to, że 
dawca był w przeszłości zakażony wirusem HBV, który wraz z przeszczepioną wątrobą dostał się do 
organizmu pacjenta i w każdej chwili może zaatakować przeszczepiony narząd i spowodować jego śmierć. 
U pacjenta zastosowano terapię składającą się z immunoglobuliny i lamiwudyny. Leczenie okazało się 
skuteczne. Do tej pory pacjent leczony był w Poradni Nefrologiczno-Transplantacyjnej Szpitala Klinicznego 
Dzieciątka Jezus w Warszawie. Na początku czerwca otrzymał informację, iż dalsza terapia lamiwudyną jest 
niemożliwa, gdyż NFZ nie zamierza jej dalej refundować. Pacjent ustalił, że NFZ odmawia refundacji tego 
leku, gdyż program dotyczący stosowania lamiwudyny zakłada jej bezpłatność tylko w przypadku leczenia, 
a przypadek tego pacjenta został potraktowany jako leczenie profilaktyczne. Jak wynika z uzyskanych 
informacji, konsultant krajowy w dziedzinie chorób zakaźnych składał w Ministerstwie Zdrowia stosowne 
dokumenty, dotyczące uzupełnienia programu terapeutycznego o dwa kliniczne obszary: 
leczenie/profilaktyka osób po przeszczepach wątroby z wynikiem anty-HBc dodatnim oraz 
leczenie/profilaktyka infekcji HBV u pacjentów onkologicznych. Jednak do tej pory ministerstwo nie 
udzieliło odpowiedzi. 

Zwracam się do Pana Ministra z zapytaniem, czy w ministerstwie trwają prace dotyczące przywołanego 
problemu. Jeżeli nie, to wnoszę o natychmiastowe ich rozpoczęcie. Jakie możliwości widzi Pan Minister 
aktualnie, jeśli chodzi o rozwiązanie tego problemu? Jest to sprawa pilna. 

Z poważaniem 
Waldemar Kraska 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


